

JACQUES PAUL KLEIN

Under-Secretary-General of the United Nations (Ret.)

Mr. Klein is a lecturer, writer and consultant on foreign affairs. From 2005 to 2006, he was the Frederick Schultz Visiting Lecturer in International Affairs and Visiting Professor of Public and International Affairs at Princeton University's School of Public and International Affairs. From 2003 until 2005, he served as the United Nations Secretary General's Special Representative and Coordinator of United Nations Operations in Liberia (UNMIL) with the rank of Under-Secretary-General. He previously served as Special Representative and Coordinator of United Nations Operations in Bosnia and Herzegovina (UNMIBH); Principal Deputy High Representative in the Office of the High Representative in Sarajevo; and Special Representative of the Secretary General and United Nations Transitional Administrator (UNTAES) for Eastern Slavonia, Baranja and Western Sirmium in Croatia.

Ambassador Klein was a career member of the Senior Foreign Service of the United States with the rank of Minister Counselor. He served seven diplomatic postings abroad and three tours in the Department of State. He is also a retired Major General of the United States Air Force.

Ambassador Klein was born in Selestat and received his early education at the College Koeberle in Selestat. He completed secondary school at Proviso Township High School in Maywood, Illinois. Mr. Klein received his undergraduate and graduate degrees in History from Roosevelt University in Chicago, Illinois and has done Post-Graduate work in International Politics at the Catholic University of America in Washington, D.C.

In recognition of his service to peace, he was awarded the Honorary Degree of Doctor of Laws by Elmhurst University, the degree of Doctor of Humane Letters, Honoris Causa, by Roosevelt University, and an Honorary Doctorate, Honoris Causa, from Josip Juraj Strossmayer University in Croatia. In 2010 he was awarded the International Marcel Rudloff Prize at the European Court of Human Rights in Strasbourg, for "*service de la defense de l'esprit de tolerance*," and In 2011 the Distinguished Leadership Award by the Evandeoski Teoloski Fakultet in Osijek, in Croatia for "*being a transformational leader who demonstrated clarity of vision, moral conviction and the political will while championing human rights in Croatia, Bosnia and Herzegovina and Liberia.*"

Ambassador Klein is a member of the *Comite d'Honneur of the Academie d'Alsace, the American Academy of Diplomacy*, the Council on Foreign Relations, DACOR, the Washington Institute of Foreign Affairs as well as the COSMOS Club, the Army and Navy Club of Washington, D.C., the Princeton Club of New York and Mensa. He is married to Dr. Margrete Siebert Klein and has two children and four grandchildren.

Ci-dessous : traduction

M. Klein est conférencier, auteur et consultant en affaires étrangères. De 2005 à 2006, il a été **Frederick Schultz Visiting Lecturer** en affaires internationales et professeur invité en affaires publiques et internationales à la **School of Public and International Affairs** de l'Université de Princeton. De 2003 à 2005, il a exercé les fonctions de **Représentant spécial du Secrétaire général des Nations Unies** et de **Coordinateur des opérations des Nations Unies au Libéria** (UNMIL), avec le rang de **Secrétaire général adjoint**. Il avait auparavant occupé les postes de **Représentant spécial** et de **Coordinateur des opérations des Nations Unies en Bosnie-Herzégovine** (UNMIBH) ; de **Premier adjoint au Haut Représentant** au sein du **Bureau du Haut Représentant à Sarajevo** ; ainsi que de **Représentant spécial du Secrétaire général et Administrateur transitoire des Nations Unies** (UNTAES) pour l'Est de la Slavonie, la Baranja et la Syrmie occidentale en Croatie.

L'ambassadeur Klein a fait carrière au sein du **Senior Foreign Service** des États-Unis avec le rang de **Minister Counselor**. Il a effectué sept affectations diplomatiques à l'étranger et trois missions au **Département d'État**. Il est également **général de division retraité** de l'**Armée de l'air des États-Unis**.

L'ambassadeur Klein est né à **Sélestat** et a suivi sa scolarité initiale au **Collège Koeberlé** de Sélestat. Il a poursuivi ses études secondaires au **Proviso Township High School** à Maywood, dans l'Illinois. Il est titulaire de diplômes de premier et de deuxième cycle en **histoire** de la **Roosevelt University** à Chicago, Illinois, et a effectué des études de troisième cycle en **politique internationale** à la **Catholic University of America** à Washington, D.C.

En reconnaissance de son engagement pour la paix, il a reçu un **doctorat honorifique en droit** de l'**Elmhurst University**, un **Doctorat Honoris Causa en lettres humaines** de la **Roosevelt University**, ainsi qu'un **Doctorat Honoris Causa** de l'**Université Josip Juraj Strossmayer** en Croatie. En 2010, il s'est vu décerner le **Prix international Marcel Rudloff** à la **Cour européenne des droits de l'homme** à Strasbourg, pour son « **service à la défense de l'esprit de tolérance** » ; en 2011, il a également reçu le **Distinguished Leadership Award** de l'**Evandeoski Teoloski Fakultet** à Osijek, en Croatie, pour avoir été « **un leader transformationnel ayant démontré une vision claire, une conviction morale et une volonté politique tout en défendant les droits humains en Croatie, en Bosnie-Herzégovine et au Libéria** ».

L'ambassadeur Klein est membre du **Comité d'honneur de l'Académie d'Alsace**, de l'**American Academy of Diplomacy**, du **Council on Foreign Relations**, de **DACOR**, du **Washington Institute of Foreign Affairs**, ainsi que du **Cosmos Club**, du **Army and Navy Club** de Washington, D.C., du **Princeton**

Club de New York et de **Mensa**. Il est marié à la **docteure Margrete Siebert Klein** et est père de deux enfants et grand-père de quatre petits-enfants.

